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lektor Sophie Wennerscheid (NorS), lektor Morten Fink-Jensen (Saxo), 

professor Kim Ryholt (ToRS), stud.mag. Anton Bjelke Clausen, stud.mag. 

Rasmus Peter Ambrosius Løvgreen 

 

Observatører 

Prodekan for uddannelse Eva Silberschmidt Viala, studieadministrativ 

medarbejder Ragnhild Filén Wangen (EnGeRom), specialkonsulent 

Alexander Safet Memedi (U&S), specialkonsulent Bo Nissen Knudsen 

(NorS), specialkonsulent Annika Maigaard Mogensen (NorS), professor Pia 

Quist (NorS) og studielektor Peter Alexander van der Meijden (IKK) 

Gæster 

Punkt 7: Annette Rahbek, økonomichef (Økonomicentret) 

 

Afbud 

Stud.mag. Özgür Yegâh, prodekan for forskning og impact Dorthe Gert 

Simonsen, fakultetsdirektør Kristian Boye Petersen, 
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Referat 

1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsorden godkendt. Det blev efter forslag dog vedtaget at tilføje 

punktet TAP-repræsentanter i Akademisk Råd fremover (Punkt 4.c i 

dette referat). 

 

2. Velkomst og præsentationsrunde 

Præsentationsrunde gennemførtes 

 

3. Valg af forperson jf. bilag 3 § 1 stk. 1 

Lektor Anna Sandberg blev enstemmigt valgt som forperson.  

Ny forperson i Akademisk Råd frem til næste konstituerende møde i 

Akademisk Råd i 2026 er Lektor Anna Sandberg 

 



 

SIDE 3 AF 8 4. Konstituerende mødepunkter 

a. Orientering om forretningsorden og årshjul 

Forperson Anna Sandberg præsenterede Akademisk Råds 

forretningsorden og årshjul for 2025.  

 

b. Valg af arbejdssprog jf. bilag 3 § 2 stk. 2 

Akademisk Råd vedtog, at rådets arbejdssprog i 2025 er 

dansk.  

Godkendte dagsordener og referater oversættes dog til 

engelsk, hvorefter de engelske dagsordener og referater 

offentliggøres på fakultetets hjemmeside. 

 

c. TAP-repræsentanter i Akademisk Råd fremover 

Specialkonsulent Bo Nissen Knudsen orienterede om, at TAP 

i forretningsordenen har fire TAP-observatør pladser i rådet. 

To af de nyvalgte TAP-observatører flyttes pr. 1. marts 2025 

til Campus Administration Søndre center og vil ikke længere 

være TAP-observatører i Akademisk Råd på HUM. Der er 

ingen suppleanter. 

Der skal sikres en hensigtsmæssig TAP-repræsentation i 

rådet. Dekan og Ledelsessekretariat vil se på, hvornår 

ændring i forretningsordenen bedst kan ske, og undersøge 

rammer for indsupplering af TAP-observatører til ledige 

pladser fra 1. marts 2025.  

Opfølgning på dette vil ske på næste møde i Akademisk Råd 

den 11. marts 2025.  

 

d. Orientering om rådets sammensætning i senatet 

Forperson Anna Sandberg orienterede om Akademisk Råds 

sammensætning og repræsentation i senatet i 2025. Professor 

Kim Ryholt, specialkonsulent Bo Nissen Knudsen og 

studerende Anton Bjelke Clausen er fakultetets medlemmer. 

Dekanen er født medlem.  

 

e. Udpegning af repræsentanter til det mødeforberedende 

udvalg jf. bilag 3 § 2. stk. 4. 

Det mødeforberedende udvalg indkaldes inden hvert møde til 

et møde, hvor dagsorden aftales.  

VIP-forperson Anna Sandberg er VIP’s repræsentant i 

udvalget.  



 

SIDE 4 AF 8 TAP-gruppen udpegede blandt rådets valgte observatører: Bo 

Nissen Knudsen. 

De studerende udpegede blandt rådets medlemmer: Anton 

Bjelke Clausen. 

 

f. Orientering om rådets sammensætning i skrivegruppen for 

fakultetets målplansarbejde 

Forperson Anna Sandberg orienterede om rådets 

sammensætning i skrivegruppen for fakultetets 

målplansarbejde i 2025.  

VIP-gruppen har udpeget Anna Sandberg til deltagelse ved 

mødet d. 12.3.2025 samt Sophie Wennerscheid til deltagelse 

ved skrivegruppens møder d. 22.4.2025 og d. 7.5.2025. 

TAP-gruppen har udpeget: Annika Maigaard Mogensen. 

STUD-gruppen har udpeget: Rasmus Peter Ambrosius 

Løvgreen. 

 

5. Akademisk Råd 2025 

a. Dekanens udblik over 2025 

Dekan Kirsten Busch Nielsen præsenterede rådet for 

dekanens udblik over ventende opgaver i 2025, jf. KU’s 

strategi og fakultetets målplan.  

Dekanens præsentation fremsendes til Akademisk Råd 

 

b. Drøftelse af relevante emner på møderne i Akademisk Råd 

2025 

Forperson Anna Sandberg indledte punktet. Akademisk Råd 

skal beslutte, om rådet i 2025 vil fortsætte ambitionen om at 

hvert rådsmøde skal indeholde en tematiseret drøftelse, og 

hvilke temaer rådet i så fald finder interessante for 2025.  

Der var i rådet enighed om, at der på rådsmøderne fortsat 

skal være tid til temadrøftelser. Dog blev der frembragt 

forslag om, at temapunkterne ikke dagsordensættes på alle 

rådsmøder, og at de mest muligt kobles til aktuelle 

drøftelsessager i rådet.  

Rådet drøftede efterfølgende relevante temaer for 2025. Der 

blev frembragt følgende forslag til temaer: 



 

SIDE 5 AF 8 - Akademisk Ledelse. Hvordan leder vi som og af 

akademikere på et universitet. 

- HUM Global. Humanioras rolle i det globale 

- Integration af de studerende i forskningen 

(forskningsbaseret undervisning). Hvordan kan vi styrke 

koblingen mellem studie og forskning? 

- Hvad vil det sige at være et bredt humanistisk fagfelt? 

- Førsteårspædagogik. 

- AI med et strategisk fokus. Hvordan kan vi hjælpe de 

studerende i anvendelsen af AI, og hvordan anvender vi 

AI i den humanistiske forskning? 

- Bæredygtighed på fakultetet. Hvordan arbejder vi med at 

mindske klimaaftrykket på fakultetet samt bæredygtighed 

på det menneskelige plan/mhp. medarbejdertrivsel?  

- Administrationsreformen. Status for overgangen til ny 

administrativ organisering. Oplevelser af ændringer.  

- Bibliometri og forskningskvalitet. Dokumentation af 

forskningskvalitet i den humanistiske forskning.  

- Innovation og innovationsledelse. Hvordan mener vi at 

humanistisk innovation skal se ud, og hvad skal det 

være? 

- Partnerskaber og policy på fakultetet.  

Det mødeforberedende udvalg vil til det næste møde i udvalget 

gennemgå de frembragte forslag med henblik på udvælgelse af 4-5 

emner. De udvalgte emner vil blive præsenteret på martsmødet i 

Akademisk Råd 

 

6. Æresdoktorer 2025 

Dekan Kirsten Busch Nielsen orienterede om rektoratets indkaldelse 

af indstillinger til æresdoktorer på HUM, der officielt udnævnes til 

årsfesten, som i år markerer 150-året for kvinders adgang til KU, 

samt fakultetets tidsplan for udvælgelse af æresdoktorindstillinger. 

Det er Akademisk Råd der beslutter, hvilke to 

æresdoktorindstillinger der skal videreindstilles til rektoratet. 

Udvælgelsen vil foregå på Akademisk Råds møde i maj. Udsendelse 

til institutledere og medlemmer af Akademisk Råd sker straks efter 

mødet. 



 

SIDE 6 AF 8  

7. Forberedelse af budget 2026f 

Dekan Kirsten Busch Nielsen gennemgik det udsendte materiale, der 

tager afsæt i den besluttede justering af KU’s budgetmodel (se her:  

KUnet). Materialet beskriver, hvordan fakultetet på baggrund af 

indstilling fra FLT vil implementere justeringen. 

Uændret er, at økonomien på KU og dermed også på HUM styres 

efter et rammeprincip.  

Fra 2026 tilgår alle overheadindtægter KU’s fælles budget; 

overhead- og projekttillægindtægter går ikke til den optjenende 

enhed. I stedet konverteres 80 procent af de overheadindtægter mm, 

som et fakultets institutter havde i 2024, til en rammeforhøjelse til 

fakultetet fra KU. Formålet er at styrke stabiliteten i økonomien mest 

muligt; overhead kan svinge fra år til år, rammerne er som 

udgangspunkt faste. Derudover modtager hvert institut de resterende 

20 % af optjent overhead direkte og løbende. 

HUM får fra 2026 således udbetalt en forhøjet ramme. Forhøjelsen 

af rammen fra budget 2026 vil blive udmeldt fuldt til institutterne 

efter en fordelingsnøgle, som efter FLT’s indstilling er baseret på et 

gennemsnit af overhead mm. på institutterne i perioden 2022-24.  

Sidst orienterede dekan Kirsten Busch Nielsen om, at der i FLT 

arbejdes på at udarbejde principper for evt. beslutninger om 

rammeændringer mellem institutter.  

Akademisk Råd tilsluttede sig fsv. angår rammeforhøjelsen fra 2026 

modellen med en fordelingsnøgle baseret på et gennemsnit samt 

pointerede vigtigheden af at finde frem til fornuftige principper for, 

hvornår og hvordan ændringer i rammerne skal kunne foretages. 

 

8. Uddannelseslandskabet derunder kandidatreformen 

Prodekan Eva Silberschmidt Viala gav en status på arbejdet med 

udvikling af uddannelseslandskabet, inkl. EVU. En oversigt over det 

aktuelle arbejde samt projektorganiseringen og implementeringen af 

uddannelseslandskabet kan findes på KUnet. 

Dernæst orienterede prodekan Eva Silberschmidt Viala om 

kandidatreformen, hvor der inden jul blev indgået en tillægsaftale. 

Læs mere om tillægsaftalen på KUnet. 

Det er KU’s ambition, at de studerende skal se de nye 

kandidatuddannelser som et aktivt tilvalg. KU har derfor besluttet at 

tegne fælles visioner for, hvad KU vil med de nye kortere 

https://kunet.ku.dk/nyhedsrum/nyheder/Sider/Justeret-budgetmodel-skal-styrke-KUs-Okonomiske-grundlag.aspx
https://kunet.ku.dk/om-ku/temaer/udvikling-af-hums-uddannelseslandskab/Sider/default.aspx
https://kunet.ku.dk/nyhedsrum/nyheder/Sider/ledernyaftale.aspx


 

SIDE 7 AF 8 kandidatuddannelser. Til dette arbejde vil der blive nedsat en 

arbejdsgruppe på tværs af KU.  

Akademisk Råd drøftede herefter henholdsvis 

uddannelseslandskabet og kandidatreformen.  

Til uddannelseslandskabet centrerede drøftelserne sig om: 

Timerammer for fakultetets uddannelser, herunder hensynet til 

uddannelser med særlige behov samt tilvalgfagpakker og hensynet 

til småfagene. 

Til kandidatreformen centrerede drøftelserne sig om: Ressourcerne 

til udvikling af nye kandidatuddannelser, tidshorisonten for 

udviklingen af de nye kandidatuddannelser samt konsekvenserne, 

hvis de nye uddannelser ikke bliver en succes, desuden også at 

udviklingen har betydning for det samlede KA-landskab og de 

eksisterende KA-uddannelser. 

 

9. Campusplanarbejdet 

Dekan Kirsten Busch Nielsen orienterede om status for 

campusplanarbejdet. Grundet behovet for at finde frem til en 

placering af campusadministrationscentrene, blev der i oktober 

fremlagt campusstyregruppens sindede beslutning om scenarie for 

fremtidens Søndre Campus, og der gennemførtes en høring på de fire 

fakulteter. CAS er nu i gang med at granske høringssvarene mhp. 

kvalificering af scenariet. (Læs mere om campusplanarbejdet her.) 

Rådet pointerede vigtigheden af inddragelse og mulighed for at 

kunne komme med inputs undervejs i processen.   

 

10. Arrangementer om akademisk frihed på HUM samt evt. nedsættelse 

af arbejdsgruppe 

Grundet tidspres blev dette punkt udskudt til næste møde i 

Akademisk Råd den 11. marts 2025.  

 

11. Meddelelser 

a. 150 året for kvinders adgang til Københavns Universitet 

Dekan Kirsten Busch Nielsen orienterede ud fra det udsendte 

om planlagte arrangementer ifm. KU’s fejring af 150 året for 

kvinder adgang til universitetet. Se mere KU.dk. 

 

12. Næste møde (d. 11. marts 2025). Forslag til dagsordenspunkter 

https://kunet.ku.dk/om-ku/temaer/s%C3%B8ndre-campus/Sider/default.aspx
https://kvinder150.ku.dk/


 

SIDE 8 AF 8 Intet til referat. 

 

13. Eventuelt 

Intet til referat. 


